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Váš dopis značky / ze dne              č. j. / spisová značka                datum                                     vyřizuje / telefon / e-mail  

 

Věc: Odpověď na žádosti o poskytnutí informace dle z. č. 106/1999 Sb. 

 

Vážený pane Dařino, 

  

dne 21.2.2024 jsme prostřednictvím elektronické pošty obdrželi Vaši žádost o poskytnutí 
informací dle Zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím (dále jen „Zákon“). 
Touto žádostí se dožadujete zaslání informací souvisejících s aktivitami a plány správy NP 
např. v oblasti zajišťování bezpečnosti návštěvníků, zpřístupňování turistických cest, 
komunikace s regionálními aktéry apod. Dne 29.2.2024 jsme Vás dopisem evidovaným pod 
číslem jednacím SNPCS 01515/2024 vyzvali k doplnění a upřesnění této žádosti, což jste 
učinil písemnou formou (dopisem zaslaným prostřednictvím elektronické pošty a evidovaným 
pod číslem jednacím SNPCS 01699/2024) dne 4.3.2024. Následně jsme Vás dne 18.3.2024 
informovali dopisem evidovaným pod číslem jednacím SNPCS 02022/2024 o prodloužení 
termínu poskytnutí informací z důvodu potřeby vyhledání a sběru objemného množství 
oddělených a odlišných informací požadovaných ve Vaší žádosti, a to do 29.3. t.r. Při přípravě 
odpovědi na Vaši žádost o informace jsme dále zohlednili odpověď Ministerstva životního 
prostředí (dále jen „MŽP“) ze dne 13.3.2024, kterému byla Vaše žádost rovněž adresována. 
 
Na základě výše uvedeného Vám zasíláme požadované informace, resp. odpovědi na Vaše 
dotazy: 
 

1. Správa NP tvrdí, že obcím byl předložen v roce 2023 harmonogram zpřístupnění cest 
– žádáme o zveřejnění onoho deklarovaného harmonogramu, spolu s vyhodnocením 
jeho dosavadního naplňování. Žádáme o aktualizaci harmonogramu v případě, že 
cíle tam uvedené splněny nebyly.  
 
Odpověď: Harmonogram byl zástupcům obcí představen na jednání dne 22.2.2023. 
Tohoto jednání jste se také Vy osobně zúčastnil. Zápis z tohoto jednání, jakož i mapové 
zobrazení požadovaného harmonogramu a tabulku s detailnějšími informacemi o 
realizovaných těžbách naleznete v příloze. Na jednání se zástupci obcí dne 14.3.2024, 
kterého jste se rovněž osobně zúčastnil, Vám bylo sděleno, že tento harmonogram byl 
ze strany Správy NP splněn, byť v některých případech došlo k posunutí termínu 
realizace např. z důvodu nepříznivého počasí, případně z důvodu ohledu na zájmy 
turistického ruchu (např. těžba podél turistické cesty Jetřichovice – Dolský mlýn). 

 

Vážený pan 
Milan Dařina 
Vysoká Lípa 58 
Jetřichovice 
407 16 

SNPCS 01280/2024 
21.2.2024 

SNPCS 02275/2024 
SZ SNPCS 01280/2024/2 

28.3.2024 Nagel / 412 354 048 

   r.nagel@npcs.cz 
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2. Správa NP tvrdí, že plánuje schůzku aktérů ohledně představení dalšího postupu 
ohledně Edmundovy soutěsky a Gabrieliny stezky. Žádáme o zveřejnění, na kdy a kde 
je schůzka naplánována a kdo všechno na ní byl pozván. 

 
Odpověď: Tato schůzka se uskutečnila dne 14.3.2024 v Krásné Lípě v budově Správy 
NP České Švýcarsko. Jak již bylo uvedeno výše, této schůzky jste se také osobně 
zúčastnil. V příloze zasíláme oficiální pozvánku na tuto schůzku obsahující rovněž 
seznam pozvaných hostů (viz rozdělovník). Tato problematika je zároveň samostatně 
projednávána také se členy zastupitelstva obce Hřenska. 

 
3. Správa NP tvrdí, že v Edmundově soutěsce proběhlo pilotní kácení a odborné 

posouzení. Žádáme o zveřejnění informací, kdo všechno a jaké úkony a s jakým 
zadáním prováděl, jak a na základě čeho byli tito odborní dodavatelé vybráni a žádáme 
zveřejnění všech posudků a závěrů vypracovaných oněmi odbornými firmami. 

 
Odpověď: V létě loňského roku proběhl tzv. pilotní bezpečnostní zásah ve skalnatém 
svahu v Edmundově soutěsce nad objektem poklady u dolního přístaviště. Zásah 
probíhal na ploše 0,85 ha. V rámci tohoto projektu došlo k odtěžení veškerých stromů 
(celkem 59 ks) s využitím horolezecké techniky, ukotvení nestabilních pokácených 
kmenů a přemístění části pokácených kmenů do bezpečnější lokality z důvodu snížení 
rizika pádu. Součástí pilotního projektu bylo také vytvoření časového snímku prací (viz 
příloha). 
Správa NP si zároveň nechala vypracovat tři odborné posudky (zpracovatelé: Česká 
geologická služba, Ústav struktury a mechaniky hornin Akademie věd ČR, Geo Vision 
s.r.o.). Cílem těchto posudků bylo, i s přihlédnutím k výsledkům a získaným poznatkům 
a zkušenostem z výše uvedeného pilotního zásahu, vyhodnotit možnost realizace tzv. 
bezpečnostních zásahů v prostoru Edmundovy soutěsky a v okolí Gabrieliny stezky 
v úseku od Mezní Louky k Pravčické bráně a stanovení případných podmínek pro 
realizaci těchto zásahů a stanovení limitů zohledňujících ochranné podmínky 
národního parku a soustavy Natura 2000, aktuální stav porostů zasažených rozsáhlým 
lesním požárem v roce 2022 (a částečně též kůrovcovou gradací v předchozích letech) 
a aktuální stav půdního pokryvu a skalních objektů v uvedených lokalitách. Uvedené 
posudky/studie jsou zveřejněny na webových stránkách správy NP 
https://www.npcs.cz/pozar-v-np-ceske-svycarsko . Správa NP zpracovala na základě 
výše uvedených studií shrnující materiál, který byl představen a předán zástupcům 
obcí na jednání dne 14.3. t.r. a který Vám zasíláme v příloze. 

 
4. Správa NP tvrdí, že v území je 150 km turistických tras. Žádáme o vysvětlení, proč jsou 

do této deklarované sítě zahrnuty i silnice, včetně silnice Hřensko - Vysoká Lípa, která 
je ve vlastnictví Ústeckého kraje? 

 
Odpověď: Výše uvedené silnice jsou do této sítě turistických tras zahrnuty z toho 
důvodu, že se zároveň jedná o oficiální cyklotrasy, podél kterých provádí správa NP 
pravidelný monitoring a případně též odstraňování bezprostředně nebezpečných 
stromů a skalních objektů. 
 

 
5. Poslední jednání mezi KČT, Správou NP a OPS podle Dohody o spolupráci na téma 

uzavřených tras proběhlo v červnu 2023. Žádáme o navržení závazných termínů na 
rok 2024 a agendy dalšího návazného jednání. 

 
Odpověď: Týden po výše uvedeném jednání, které proběhlo dne 14.6.2023, byla 

https://www.npcs.cz/pozar-v-np-ceske-svycarsko
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ministrovi životního prostředí odeslána tzv. Výzva o společných česko-německých 
požadavcích na obnovu přeshraničních záchranných a turistických tras podepsaná mj. 
předsedou KČT p. Jiřím Homolkou a tehdejším ředitelem OPS České Švýcarsko (dále 
jen „OPS“) p. Janem Šmídem. O této připravované výzvě nebyla Správa NP na výše 
uvedeném pracovním jednání ze strany zástupců KČT ani OPS informována. Před 
dalšími plánovanými schůzkami bylo tedy třeba vyjasnit si další formu vzájemné 
spolupráce v duchu zásad stanovených ve Vámi uvedené Dohodě o spolupráci. 
Následně proběhlo dne 30.11.2023 jednání s předsedou KČT a s dalšími zástupci 
KČT, na kterém byla předběžně domluvena návštěva pana předsedy v Českém 
Švýcarsku na jaro letošního roku. Aktuálně se hledá vhodný termín pro tuto návštěvu. 
Mezitím avizoval tehdejší ředitel OPS p. Šmíd svůj záměr odstoupit z pozice ředitele 
dne 29.2. t.r. Novým ředitelem byl k 1.3. t.r. jmenován p. Tomáš Adamov. Obnovení 
pravidelných schůzek je tak na základě výše uvedeného plánováno od jara letošního 
roku. Konkrétní návrhy termínů dalších jednání a jejich agendy v letošním roce budou 
předmětem nejbližšího setkání. 

 
 

6. Aktuálně je na území NP uzavřeno 35 km tras. Žádáme o zveřejnění závazného 
harmonogramu zpřístupňování těchto 35 km uzavřených/odznačených tras. 

 
Odpověď: Na území NP bylo k 1.1. t.r. uzavřeno, případně tzv. dočasně „odznačeno“ 
celkem 27 km turistických tras (pozn.: další 4,3 km dočasně uzavřených tras jsou trasy 
nacházející se na pozemcích ve vlastnictví obce Hřensko; tyto pozemky nejsou 
pozemky určenými k plnění funkce lesa, a nevztahuje se tedy na ně opatření o 
vyloučení vstupu do lesa vydávané příslušným orgánem státní správy lesů; případné 
omezení pohybu na těchto trasách je tak plně v gesci obce Hřensko). Na pozemcích 
Správy NP se jedná o úsek Gabrieliny stezky od rozcestí Velký Zschand k Pravčické 
bráně (3,7 km), úsek cesty od Hájenek k Meznímu můstku (0,9 km – nahrazeno 
dočasnou obchůznou trasou), turistickou cestu z Mezní Louky do Soorgrundu (1,7 km 
– částečně nahrazeno dočasnou obchůznou trasou, vyjma cca 0,5 km uzavřeného 
úseku do Divoké soutěsky), úsek cesty z Mezní Louky k rozcestí v Hlubokém dole (1,9 
km), dočasně odznačenou cyklotrasu v Hlubokém dole (3,1 km; vstup pěších je zde 
možný na vlastní nebezpečí), úsek cesty od silnice mezi Mezní Loukou a Vysokou 
Lípou k rozcestí pod Šaunštejnem (1,6 km; cesta dočasně odznačena, lze obejít po 
značené trase přes Malou Pravčickou bránu), cesty v prostoru Černá brána – 
Panenská jedle – Hadí pramen – Divoká rokle (6 km), cestu v Divoké rokli (1,9 km; 
cesta dočasně odznačena), úsek cyklotrasy č. 3076 mezi Doubicí a Kyjovem (1,2 km), 
dočasně odznačenou cestu z Hřebce do Kyjovského údolí (1,2 km), cyklotrasu v údolí 
Vlčího potoka (3,3 km, vstup pěších možný na vlastní nebezpečí) a dočasně 
odznačený úsek cesty od rozcestí u Brnického hrádku do údolí Vlčího potoka (0,5 km). 
 
Správa NP a Ministerstvo životního prostředí zveřejnily dne 14.3. t.r. společnou 
tiskovou zprávu (ke stažení zde: https://www.npcs.cz/sprava-narodniho-parku-ceske-
svycarsko-zverejnila-vysledky-studii-predstavila-dulezite-novinky-pro ), ve které je 
uveden další postup ve věci zpřístupňování dočasně uzavřených nebo odznačených 
turistických tras. Zároveň na jednání se zástupci obcí 14.3. t.r. představila Správa NP 
harmonogram zprůchodňování cest na území národního parku v letošním roce (mapa 
viz příloha). Je však nutné dodat, že zprůchodnění dané cesty automaticky nemusí 
znamenat její otevření pro návštěvníky, resp. opětovné turistické označení. Cílem 
zprůchodnění je především zajistit prostupnost území pro složky integrovaného 
záchranného systému, provozní potřeby správy apod. Otevření dané cesty pro 
veřejnost bude vždy záviset na vyhodnocení aktuální míry bezpečnostního rizika, na 
možnosti realizace případného bezpečnostního zásahu s ohledem na zájmy ochrany 
přírody národního parku i na míře zodpovědnosti správy NP za případnou škodu na 

https://www.npcs.cz/sprava-narodniho-parku-ceske-svycarsko-zverejnila-vysledky-studii-predstavila-dulezite-novinky-pro
https://www.npcs.cz/sprava-narodniho-parku-ceske-svycarsko-zverejnila-vysledky-studii-predstavila-dulezite-novinky-pro
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majetku, zdraví či životech osob způsobenou pádem stromů či kamenů na turistickou 
cestu. V této věci je připravována novela příslušných ustanovení zákona č. 114/1992 
Sb. o ochraně přírody a krajiny (dále jen „ZOPK“), její konečnou podobu ani proces 
schvalování však nelze v tuto chvíli predikovat. Také z tohoto důvodu správa NP 
otevřeně deklarovala, že v nejbližších třech letech nepočítá s otevřením dočasně 
uzavřeného úseku Gabrieliny stezky a analogicky nebude možné zajistit bezpečnost 
návštěvníků v celé délce Edmundovy soutěsky. Důvody tohoto rozhodnutí jsou 
popsány ve výše uvedené tiskové zprávě a popularizační formou také ve videu 
zveřejněném společně s touto zprávou. Pravděpodobnější je tak možnost 
znovuotevření, případně opětovného označení turistických tras v těch částech 
národního parku, které nebyly zasaženy rozsáhlým lesním požárem v roce 2022. I zde 
je však nezbytným předpokladem tohoto kroku, vedle vyhodnocení míry rizika pro 
návštěvníky a aktuálního stavu lesních porostů a skalních objektů, právě avizovaná 
novela ZOPK. Závazný harmonogram otevření všech dočasně odznačených nebo 
uzavřených tras tedy stanovit v tuto chvíli nelze. 

 
7. V roce 2019 byl podán KČT, OPS a obcemi návrh na 16 turistických tras. Čtyřem 

návrhům bylo vyhověno, ale do dneška pouze jeden návrh realizován. Žádáme o 
zveřejnění závazného harmonogramu, kdy budou realizovány zbylé schválené návrhy. 

 
Odpověď: Uvedený návrh, resp. jeho část navrhující proznačení čtyř nových 

přeshraničních tras procházejících klidovým územím národního parku, byl projednán 

v rámci vyhlašování klidových území národního parku. Na plenárním zasedání Rady 

NP v roce 2019, kde byl návrh klidových území a návrh na vyhrazení turistických cest 

v klidových územích se členy Rady NP dohodnut, informovala Správa NP o tom, že 

s proznačením nově navržených přeshraničních turistických tras nepočítá. (podrobněji 

viz zápis z jednání Rady NP dne 20.5.2019, který je zveřejněn na webových stránkách 

správy NP – viz 

https://www.npcs.cz/sites/default/files/prilohy/2021/07/190520_zapis_rada_npcs.pdf). 

Došlo však k vyhrazení nové turistické trasy v klidovém území v oblasti Divoké rokle. 

Správa NP dále prověřila všechny zbývajících navrhované trasy, a to mj. s ohledem na 

tehdejší bezpečností situaci v národním parku (začínající kůrovcová gradace) a 

s ohledem na zájmy ochrany přírody. Správa NP následně zaslala oficiální vyjádření 

Klubu českých turistů – oblast Ústecký kraj (viz dopis č. j. SNPCS 05803/2020 ze dne 

8. 9. 2020 v příloze odpovědi), ve kterém informuje žadatele o možnosti proznačení 

některých navržených tras a zároveň o zvyšujícím se bezpečnostním riziku na území 

NP, které může v nejbližších letech vést i k dočasnému rušení některých turistických 

tras (k čemuž nakonec došlo, např. i v případě nově proznačené cesty Divokou roklí). 

Na konci roku 2022 byla Správě NP doručena další žádost o vyjádření ke třem nově 

navrhovaným přeshraničním trasám, tentokrát odeslaná ředitelem OPS p. Šmídem, a 

to v souvislosti s připravovanou rozvojovou studií Ústeckého kraje k propojení pěších 

tras a cyklotras v rámci projektu „Za společným dědictvím na kole i pěšky“ (dále jen 

„rozvojová studie“). Správa NP zaslala žadateli dne 2.1.2023 odpověď (viz příloha), ve 

které mj. požaduje zaslání kompletní rozvojové studie (obsahující mj. i návrhy dalších 

turistických tras) a upozorňuje žadatele, že je to nezbytné pro celkové posouzení 

záměru, resp. jeho případného vlivu na předmět ochrany přírody NP a soustavy Natura 

2000. Tato studie však dodnes správě NP nebyla oficiálně poskytnuta.  

https://www.npcs.cz/sites/default/files/prilohy/2021/07/190520_zapis_rada_npcs.pdf
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8. V srpnu 2023 byl představen Správě NP a obcím doplňující návrh 8 tras a okruhů na 

území NP a CHKO, které by mohly mj. kompenzovat uzavírané a odznačované stezky 
v národním parku po kůrovcové kalamitě a požáru. Bylo představeno celkem 24 návrhů 
k obnově a proznačení, dosud nemáme žádnou reakci. Žádáme o zveřejnění 
oficiálního stanoviska Správy NP k těmto 24 návrhům. 
 
Odpověď: Tento návrh byl Správě NP představen na společném jednání zástupců obcí, 
OPS, Ústeckého kraje a Správy NP dne 24.8. 2023. Jak vyplývá ze zápisu z tohoto 
jednání (viz příloha), byla na jednání ze strany zástupce Ústeckého kraje vznesena 
otázka, kdo zašle oficiální žádost o proznačení těchto tras. Do dnešního dne však 
nebyla tato oficiální žádost Správě NP doručena ani nebylo ze strany žadatelů 
iniciováno navazující jednání v této věci. Oficiální stanovisko k těmto návrhům tedy 
nebylo ze strany Správy NP možné vypracovat. 

 
9. V červnu 2023 s průvodním dopisem senátora starostové z obou stran česko-saské 

hranice, hejtman Ústeckého kraje, zemský rada ze Saska, předseda KČT a další aktéři 
zaslali na MŽP výzvu k otevření přeshraničních protipožárních a turistických stezek. 
Žádáme o zveřejnění oficiálního stanoviska k této výzvě (co konkrétně a s jakými 
konkrétními závěry bylo projednáno s kolegy ze saské správy, co a kdy bylo projednáno 
na MŽP a s jakými závěry, další plány a harmonogramy). 

 
Odpověď na tuto otázku Vám zaslalo MŽP dne 13.3. t.r. v rámci odpovědi na Vaši 
žádost o informace. 

 
10. Správa NP zdůrazňuje pravidelnou a otevřenou komunikaci s aktéry z regionu. Žádáme 

o zveřejnění agendy, zápisů, dohod, závěrů a plnění úkolů z oněch deklarovaných 
pravidelných jednání, a zveřejnění plánů na tato setkávání a agendy v tomto roce, 
pokud budou pokračovat. 
  
Odpověď: V příloze Vám zasíláme zápisy z jednání se zástupci obcí, Ústeckého kraje, 
MŽP, OPS, KČT a Hasičského záchranného sboru (dále jen „HZS“). Konkrétně se 
jedná o zápisy z jednání konaných ve dnech 12.1.2023, 22.2.2023, 12.4.2023, 
24.8.2023 (všech těchto jednání jste se osobně účastnil), dále zápisy z jednání s HZS, 
MŽP, zástupci obcí, podniku Lesy ČR ze dne 31.10.2022, zápis z jednání s HZS ze 
dne 14.12.2023, zápisy z jednání se zástupci KČT a OPS konaných ve dnech 
28.1.2022, 29.4.2022, 27.1.2023 a 30.3.2023. Správa NP dále zorganizovala řadu 
jednání v terénu, a to jak se zástupci místních obcí, tak se zástupci místních 
podnikatelů, jejichž cílem bylo diskutovat problematiku zajištění bezpečnosti 
návštěvníků a místních obyvatel přímo na problematických místech, případně 
v lokalitách, kde probíhaly bezpečnostní zásahy (např. kontrolní dny v Kyjovském údolí 
v roce 2023 a exkurze do prostoru požářiště nad Gabrielinou stezkou a nad soutěsky 
Kamenice v roce 2023 apod.). Správa NP se dále účastnila (pokud byla přizvána) také 
jednání organizovaných jinými subjekty, např. jednání k návrhu Zásad péče ve 
Hřensku dne 21.11.2023 organizované zástupci místních samospráv (pozn.: z tohoto 
jednání nebyl Správě NP doposud zaslán návrh zápisu), dále např. setkání poradního 
sboru Destinačního fondu České Švýcarsko, výroční zasedání Destinačního fondu 
apod. Správa NP uspořádala řadu besed s místními občany v rámci projekce 
dokumentárního filmu „Skály, voda, život – krajina Labských pískovců“), individuálních 
setkání apod. V těchto aktivitách bude správa NP samozřejmě pokračovat i v letošním 
roce, nicméně komplexní plán všech jednání a schůzek na celý rok 2024, včetně 
projednávané agendy, neexistuje a nemůže být tedy poskytnut. V dubnu t.r. je 
plánováno další setkání se zastupiteli obce Hřensko (předpokládáme i navazující 
jednání se zástupci podnikatelů z Hřenska), terénní výjezd se starosty obcí a tři další 
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besedy s občany spojené s promítáním výše uvedeného filmu. 
 

 
11. Žádáme o zveřejnění celkových cílů a plánovaných postupů se závazným 

harmonogramem, které má správa a MŽP v plánu ohledně Pravčické brány, včetně 
řešení eroze a havarijního stavu přístupové cesty způsobované srážkovými vodami 
vypuštěnými na státní pozemky firmou PAAL, alternativními přístupovými cestami, 
výběrem vstupného, plánem použité části vstupného na infrastrukturu a ochranu 
přírody, investičních plánů. Žádáme o zveřejnění všech smluv, které byly s firmou 
PAAL uzavřeny od roku 2022. 

 
Odpověď: Částečnou odpověď na tuto otázku Vám zaslalo MŽP dne 13.3. t.r. v rámci 
odpovědi na Vaši žádost o informace. Dále Vám zasíláme odpověď na dopis pana 
senátore Z. Linharta v této věci ze dne 23.9.2022, ve kterém je řada informací 
souvisejících s touto problematikou uvedena. V této věci aktuálně probíhají jednání 
Správy NP a zástupců MŽP s majitelem objektu restaurace Sokolí hnízdo (dále jen 
„majitel“) a přilehlých pozemků, jejichž cílem je nalezení shody na podobě budoucí 
spolupráce při péči o tento unikátní skalní útvar a přilehlou turistickou infrastrukturu, 
včetně nalezení funkčního modelu financování nezbytných oprav a dalších prací a 
činností souvisejících s veřejným využíváním této lokality. Majitel aktuálně dokončuje 
stavbu nové čistírny odpadních vod umístěné mimo vlastní areál u dolní stanice 
zásobovací lanovky a má vydáno stavební povolení na realizaci stavby „likvidace 
srážkových vod z areálu Sokolí hnízdo – Pravčická brána“. Po dokončení tohoto 
projektu bude přistoupeno ke komplexnímu řešení rekonstrukce stávající přístupové 
cesty, případně k vybudování nové přístupové cesty do areálu. 

 
 

12. Žádáme o zveřejnění koncepce řešení overturismu v lokalitě Pravčická brána a dalších 
podobných přetížených částech na území NP, např. zavedením dynamického vybírání 
vstupného, zaváděním limitů počtu návštěvníků apod. Jak bude tato problematika 
zohledněna v zásadách péče? 

 
Odpověď: Koncepce řešení overturismu v národním parku nebyla dosud zpracována a 

nemůže být tedy poskytnuta. V této věci nicméně probíhají jednání s majitelem areálu 

Sokolí hnízdo – Pravčická brána, který sám přistoupil v loňském roce k určité formě 

regulace návštěvnosti formou diferencované výše vstupného a možností online 

zakoupení vstupenky. V otázce overturismu počítá Správa NP do budoucna i se 

zapojením obce Hřensko. S ohledem na aktuálně velmi problematickou situaci v 

soutěskách Kamenice, kdy je v provozu, navíc v omezeném režimu, pouze plavba 

v Divoké soutěsce, se však v tomto případě momentálně řeší jiné priority (zajištění 

bezpečnosti v Divoké soutěsce a alespoň částečné zpřístupnění Edmundovy 

soutěsky), než by bylo turistické přetížení této lokality. Do návrhu Zásad péče byl 

v rámci vypořádávání došlých připomínek doplněn následující text: Správa NP bude 

usilovat o eliminaci negativních dopadů cestovního ruchu, zejména v lokalitách 

zasažených tzv. overturismem, na přírodní prostředí NP. Jedná se zejména o oblast 

soutěsek řeky Kamenice a širší okolí Pravčické brány, kde bude Správa NP iniciovat 

jednání s majiteli a provozovateli turistických atrakcí, jehož cílem bude  nastavení 

takového režimu, který zajistí jak odpovídající kvalitu služeb a komfort návštěvníků, tak 

ochranu přírody NP (např. formou diferencované výše vstupného, případného 

stanovení maximálního denního limitu návštěvnosti, řešení problémů s likvidací 
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odpadů a odpadních vod, zlepšování informovanosti návštěvníků, zvyšování kvality 

turistické infrastruktury apod.). 

 
13. Žádáme o zveřejnění dlouhodobých plánů Správy NP s obnovou a investicemi do 

turistické infrastruktury na území NP, včetně rekonstrukce autokempu Mezní Louka 
(problém neřešený 20 let), realizace malých parkovišť mezi Hřenskem a Kyjovem, 
revitalizace vzhledu parkovišť, zastávek a chodníků, vybudování veřejných toalet, 
informačních tabulí atd.  

 
Odpověď: Správa NP nemá zpracovaný plán realizace malých parkovišť a jejich 
revitalizace, zastávek a chodníků, vybudování veřejných toalet a informačních tabulí, 
a nemůže Vám ho tedy poskytnout. Správa NP nicméně iniciovala vypracování tzv. 
územní studie, která by tuto problematiku řešila komplexně pro celý širší region 
národního parku. V této věci byl již v roce 2020 odeslán dopis tehdejšímu hejtmanovi 
Ústeckého kraje podepsaný starosty téměř všech měst a obcí na území národního 
parku a CHKO Labské pískovce s žádostí o vypracování takové studie Ústeckým 
krajem. Tato žádost byla v roce 2021 odeslána také stávajícímu hejtmanovi J. 
Schillerovi. Jednání Správy NP se zástupci Ústeckého kraje v této věci stále probíhají, 
nicméně studie zatím zpracována nebyla. Správa NP dále dlouhodobě spolupracuje 
ve věci řešení dopravní situace s Dopravní fakultou ČVUT Praha (detašované 
pracoviště Děčín). Výsledkem této spolupráce byla mj. realizace projektů „Analýza 
problémů udržitelné dopravy NP České Švýcarsko“ a „Smart sustainable transportation 
in national parks“. Cíle, obsah a výsledky těchto projektů jsou zveřejněny na webových 
stránkách správy NP (https://www.npcs.cz/projekt-smart-sustainable-transportation-
np, https://www.npcs.cz/projekty-spolufinancovane-z-asistencnich-voucheru-uk). 
Výsledky těchto projektů byly využity jako podklad pro přípravu většího komplexního 
projektu „Dopravní obslužnost národního parku České a Saské Švýcarsko“. Aktuálně 
je podána žádost o spolufinancování tohoto projektu z programu Interreg. 
 
K problematice rekonstrukce kempu na Mezní Louce uvádíme následující informace: 

Správa NP již disponuje projektovou dokumentací na částečnou rekonstrukci areálu, 

respektive rekonstrukci sociálního zařízení v areálu kempu Mezní Louka včetně 

zkapacitnění ČOV. Vzhledem k neodkladným zásahům a opatřením, které Správa NP 

realizovala v souvislosti s rozsáhlým požárem v roce 2022, byla uvažovaná realizace 

částečné rekonstrukce areálu přesunuta do roku 2024. Výběrové řízení na rekonstrukci 

sociálního zařízení proběhlo začátkem tohoto roku a v současné době je připravena 

smlouva o dílo k podpisu smluvních stran. V roce 2023 Správa NP rovněž zadala 

vypracování projektové dokumentace na investiční akci nové elektroinstalace a 

terénních úprav zahrnujících zbourání 6 ks betonových podest, opravy komunikace v 

kempu a navýšení kapacity karavanových stání v kempu Mezní Louka. 

K dalším plánovaným investičním akcím v oblasti turistické infrastruktury uvádíme 
následující informace: Správa NP dokončila v loňském roce nový ekovýchovný areál u 
svého sídla v Krásné Lípě (předpokládané otevření pro veřejnost je plánováno na 
květen t.r.). Aktuálně je také dokončována nová interaktivní naučná stezka pro osoby 
s handicapem v Kyjovském údolí (oficiální otevření pro veřejnost je plánováno na 
duben t.r.). Na druhou polovinu roku je dále plánována realizace nové bezbariérové 
vyhlídkové plošiny u Mlýnské cesty nedaleko Mezné, která poskytne návštěvníkům 
nejen výhledy na skalní masivy a plochu požářiště v okolí Pravčické brány, ale přiblíží 
jim také formou stálé výstavy velkoformátových fotografií vývoj lesů národního parku 
po předloňském požáru. O těchto aktivitách Správa NP informovala na výročním 

https://www.npcs.cz/projekt-smart-sustainable-transportation-np
https://www.npcs.cz/projekt-smart-sustainable-transportation-np
https://www.npcs.cz/projekty-spolufinancovane-z-asistencnich-voucheru-uk
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zasedání Destinačního fondu 22.2. t.r. a na posledním setkání se starosty v Krásné 
Lípě 14.3. t.r. 

 
14. Žádáme o závazný harmonogram předložení přepracovaného návrhu zásad péče o 

národní park k připomínkám dotčených subjektů. 
 

Odpověď na tuto otázku Vám zaslalo MŽP dne 13.3. t.r. v rámci odpovědi na Vaši 
žádost o informace. Na jednání se zástupci obcí dne 14.3. t.r. informovala Správa NP 
o záměru svolat v této věci zasedání Rady NP, kde proběhne představení návrhu 
Zásad péče a návrhu vypořádání došlých připomínek. Před vlastním jednáním bude 
návrh Zásad péče upraven na základě došlých připomínek a rozeslán všem členům 
Rady NP. Svolání Rady NP se předpokládá na květen nebo červen t.r. Na tomto 
zasedání bude následně domluven další postup. 

 
15. Žádáme o určení a zveřejnění osoby, která bude zodpovědná za protipožární opatření 

na území národního parku. 
 

Odpověď: Zodpovědnou osobou za protipožární opatření v gesci Správy NP je 
statutární zástupce správy NP, tj. ředitel správy NP. Praktické a provozní záležitosti 
týkající se požární prevence jsou v gesci bezpečnostního referenta a preventisty 
požární ochrany. Kontakty na tyto zaměstnance jsou uvedeny na webových 
stránkách správy NP (https://www.npcs.cz/kontakty-na-zamestnance). 
 

 
16. Žádáme o vyjádření, zda a kdy počítá Správa NP a MŽP s nahrazením provizorních 

pryžových vaků podzemními vodními nádržemi. 
 

Odpověď: Správa NP v současné chvíli nepočítá s odstraňováním požárních vaků 
instalovaných v loňském roce v úzké spolupráci s HZS. V rámci přeshraničního 
projektu „Zajištění prevence a připravenosti na mimořádné události v Českosaském 
Švýcarsku“ připraveného ve spolupráci s HZS Ústeckého kraje a dalšími partnery 
z regionu, včetně některých obcí, se předpokládá také s přípravou podzemních 
nádrží o objemu 50 až 70 m3 na území národního parku. Projekt je nyní ve stádiu 
podávání žádosti o dotaci z programu Interreg a o jeho realizaci tedy ještě není 
rozhodnuto. 
 

 
17. Žádáme o předložení závazného plánu a harmonogramu na revitalizaci a zlepšení 

stavu lesních ekosystémů, podle kterého v NP České Švýcarsko bude opět vitální 
vzrostlý les, který bude moci opět plnit všechny ekologické funkce. 

 
Odpověď: Principiálně, tedy jakým způsobem, v jakých časových obdobích a ve 
kterých částech národního parku bude probíhat „revitalizace a zlepšení stavu lesních 
ekosystémů“ (přesněji „obnova lesních ekosystémů a samovolných procesů“) tuto 
otázku řeší hlavní koncepční dokument správy NP, kterým jsou Zásady péče o NP. 
Tento dokument však dosud nebyl schválen. Základní principy péče o lesy národního 
parku jsou pak popsány také v platném lesním hospodářském plánu, který je 
zveřejněn na webových stránkách Správy NP 
(https://www.npcs.cz/sites/default/files/lhp_text_2017_2026.pdf ) 

 
18. Žádáme o předložení cílů a atraktivit dostupných pro tělesně postižené, vozíčkáře, 

maminky s kočárky a pro starší lidi, pro které byla Edmundova soutěsky po cestě ze 
Hřenska jednou z mála bezbariérových atrakcí na území národního parku. 

 

https://www.npcs.cz/kontakty-na-zamestnance
https://www.npcs.cz/sites/default/files/lhp_text_2017_2026.pdf
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Odpověď: Tato problematika je podrobně popsána v dopise Správy NP ze dne 18.1. 
t. r. adresovaném MŽP, který přikládáme v příloze. 

 
 
S pozdravem 
 
 
 
 
 
Mgr. Richard Nagel 
náměstek ředitele - vedoucí odboru veřejných vztahů 
 
 
 
Přílohy: 
 

1. Harmonogram bezpečnostních zásahů podél turistických cest (mapa) 
2. Harmonogram bezpečnostních těžeb (tabulka) 
3. Pozvánka na jednání se zástupci obcí dne 14.3.2024 
4. Pilotní bezpečnostní zásah v Edmundově soutěsce - časový snímek těžebních 

prací v rámci (tabulka) 
5. Shrnutí studií vlivu bezpečnostních zásahů po požáru v roce 2022 
6. Harmonogram zprůchodňování cest v r. 2024 (mapa) 
7. Dopis KČT ve věci návrhů na vyznačení nových turistických tras z 8.9.2020 
8. Vyjádření z 2.1.2023 k rozvojové studii propojení pěších a cyklistických tras 

v rámci projektu „Za společným dědictvím na kole i pěšky“ 
9. Zápis z jednání se starosty z 12.1.2023 
10. Zápis z jednání se starosty z 22.2.2023 
11. Zápis z jednání se starosty z 12.4.2023 
12. Zápis z jednání se starosty z 24.8.2023 
13. Zápis z jednání se zástupci obcí, MŽP, HZS a LČR z 31.10.2022 
14. Zápis z jednání s HZS ČR z 14.12.2023 
15. Zápis z jednání s KČT z 28.1.2022 
16. Zápis z jednání s KČT z 29.4.2022 
17. Zápis z jednání s KČT z 27.1.2023 
18. Zápis z jednání s KČT z 30.3.2023 
19. Odpověď na dopis senátora Z. Linharta ve věci aktuální situace v areálu Pravčické 

brány z 23.9.2022 
20. Dopis na MŽP. ve věci problematiky zpřístupňování lesů handicapovaným osobám 

z 18.1. t.r. 
 
 
 
 
Na vědomí: 
 
Ministerstvo životního prostředí, odbor koordinace a podpory státní služby a resortních 
organizací 
 


